
نوش�تن از فوتب�ال 
فريدون حسن

   گزارش
ته�ران اي�ن روزها 
شايد سخت تر از هر 
زمان ديگري باشد. فوتبالي كه ساليان سال است 
با دو قطبي سرخابي شناخته مي شود و طي يكي 
دو دهه گذش�ته كمتر پيدا شده اس�ت كه تيم 
ديگري از اعتبار فوتبال تهران دفاع كرده باشد. 
پرسپوليس و استقلال را ديگر نبايد تيم هاي تهران 
بناميم، هرچند كه عايدي هيئت فوتبال اس��تان 
تهران از آنها اين قدر اس��ت كه همه س��ر ودس��ت 
بشكنند، براي اينكه پستي در اين هيئت براي خود 
دست و پا كنند. با اين حال فوتبال تهران در سال هاي 
نه چندان دور تنها در استقلال و پرسپوليس خلاصه 
نمي شد و بزرگان ديگري هم بودند كه با كار اصولي 
و باشگاه داري درست پرچم فوتبال تهران را بالا نگه 

مي داشتند. 
شايد امروز به توان به راحتي مسئولان هيئت فوتبال 
استان تهران را زير سؤال برد كه اين قدر حواسشان 
در پي سود هاي كلان اقتصادي و زد و بند هاي پشت 
پرده هست كه چنين سرنوشتي نصيب فوتبال تهران 
شده است، اما مشكل ريشه دار تر از اين حرف ها است 
و بايد ديگران را هم براي نابودي فوتبال پايتخت پاي 

ميز محاكمه كشاند. 
دي��روز علي ج��وادي، مدي��ر كل ورزش و جوانان 

اس��تان تهران در لاب��ه لاي صحبت ه��اي خود در 
جمع خبرنگاران از آش��ناي اش ب��ا فوتبال گفت و 
اشاره داش��ت به چند نام قديمي كه با شنيدن آنها 
داغ دل تمام فوتبال دوس��تان پايتخت تازه ش��د، 
جوادي گفت: » ما مي دانيم فوتب��ال تهران قطب 
فوتبال كشور اس��ت و اگر حالش خوب باشد، حال 
فوتبال كشور خوب خواهد بود. ما بايد براي فوتبال 
تهران برنامه داشته باشيم. قطعاً فوتبال تهران از تك 
محوري خارج و به حالت فرآيندي تبديل مي شود. 
تمام كساني كه در فوتبال صاحب نظر هستند، بايد 
در شكل گيري و تصميمات نقش داشته باشند. من 
جلساتي با ش��يرازي رئيس هيئت فوتبال استان 
تهران داشتم و گلايه هاي را نيز مطرح كردم، البته 
نتايج پرسپوليس و استقلال ارتباطي با استان تهران 
ندارد. تلاش بر اين است كه مشكلات ساير تيم هاي 

تهراني را بررسي كنيم.«
وي با بيان اينكه حال تيم هاي سايپا و ويستا توربين 
در ليگ دسته اول خوب نيست، خاطرنشان كرد: 
» س��ايپا پيش��ينه قهرماني در ليگ برتر دارد و از 
تيم هاي خوب و ريشه دار است. واقعاً الان تيم هاي 
ريش��ه دار همچون هما و بانك ملي كجا هستند؟ 
تلاش ها در قامت استان تهران نيست، در حالي كه 
ما بايد از پايتخت بازيكن به تمام كشور صادر كنيم. 
سهم تهران زياد نيس��ت و بايد با يك خردجمعي 

اداره كنيم.«
علي جوادي به باشگاه هاي هما و بانك ملي اشاره 
كرد، اما حتماً مي داند كه راه آهن، شاهين، پاس و 
آرارات  هم بودند، پاسي كه حسين فركي پيشكسوت 
خوشنام و مربي س��ابق تيم ملي چند روز قبل در 
خصوص نابود شدنش به ايسنا گفته بود: » خيلي ها 
از اين مسئله خوش��حال بودند چون بالاخره پاس 
رقيب جدي سرخابي ها در فوتبال بود، چون دو بار 
قهرمان شد. پاس مكتبي بود كه به ما درس اخلاق، 
نظم و انضباط و فوتبال مي داد. مجموعه بزرگان پاس 
كساني بودند كه سال هاي سال به فوتبال ملي كمك 
كردند. همه مي دانند كه چه بلايي سر پاس آمد و 
اين تيم را حراج كردند و بعد ه��م به طور خودكار 
كه قابل پيش بيني هم بود، در آين��ده به رده هاي 
پايين تر سقوط كرد. من مي دانستم اين اتفاق رخ 
مي دهد دلايل خودم را هم در برنامه 90 آن سال ها 
بيان كردم، اما گوش ش��نوايي وجود نداشت امروز 
مي بينيم كه پاسي نيست نمونه آن پاس، راه آهن، 
هما و تهران جوان بودند كه متأسفانه شاهد هستيم 
كه اين آسيب ها به فوتبال كشورخورده است و بعد از 

آن هم ديديم چه شد.«
آن چه كه مش��خص اس��ت براي تهران به عنوان 
پايتخت ايران فوتبالي نمان��ده گفتيم و مدير كل 
ورزش جوانان اس��تان هم به آن اش��اره داشت كه 

نتايج پرسپوليس و اس��تقلال امروز ديگر ربطي به 
تهران ندارند و اگر مي خواهيم فوتبال تهران دوباره 
رونق بگيرد، بايد برگرديم به هم��ان فوتبال پويا و 
سرزنده دهه 60 پايتخت. فوتبالي كه تمام ايران را 
مجذوب خود مي كرد، آن هم نه فقط با اس��تقلال 

و پرسپوليس. 
امروز اخبار خوبي از هيئت فوتبال استان تهران به 
گوش نمي رس��د. همه مي دانند كه آقايان مسئول 
بيشتر از آنكه به فكر نجات فوتبال پايتخت و سربلند 
كردن دوباره آن باشند به فكر مطامع خود هستند و 
سعي دارند هر گونه كه شده به سود خود كار كنند. 
اين واقعيتي است كه حتي علي جوادي، مدير كل 
تربيت بدني اس��تان به آن اش��اره دارد و مي توان 
رگه هايي از آن را حتي در حرف هاي حسين فركي 
هم ديد. واقعيتي كه بايد بسيار جدي گرفته شود 
تا فوتبال پايتخت ب��ا روي كار آمدن مديراني لايق 
و كار آزموده و كارآمد دوباره احياء ش��ود. فراموش 
نمي كنيم كه روزگاري فوتبال تهران با س��تارگان 
بزرگ خود نقش به سزايي در موفقيت هاي فوتبال 
ملي داش��ت، روزگاري كه حت��ي داد خيلي ها در 
مي آمد كه تيم ملي تيم تهران است، اما سوء مديريت 
و برخي نگاه هاي سياسي در دولت هاي قبلي باعث 
شد تا فوتبال تهران ناجوانمردانه به مسلخ برود و به 

اين روزگار برسد.
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شيوا نوروزي

دنيا حيدري 

 شبكه هاي اجتماعي 
با هوش مصنوعي رصد خواهند شد

مبارزه فيفا با توهين در فضاي مجازي
فدراسيون جهاني فوتبال به مناسبت روز جهاني مبارزه با نفرت پراكني آمار 
و ارقامي از رفتارهاي نژادپرس��تانه عليه بازيكنان اين رش��ته را منتشر كرد. 
18 ژوئن روز مبارزه با نفرت پراكني ناميده شده و فيفا نيز به همين مناسب 
طي گزارشي از تبعيض هاي نژادي و مذهبي فوتبالي در فضاي مجازي گفت 

و آن را محكوم كرد. 
توهين ب��ه فوتباليس��ت ها در فض��اي مجازي به وي��ژه در زم��ان برگزاري 
تورنمنت ه��اي بين الملل��ي روب��ه افزاي��ش اس��ت. باتوج��ه ب��ه برگزاري 
جام جهاني 2022 در قطر و فرصت پنج ماهه باقي مانده تا شروع بازي ها، فيفا با 
همكاري اتحاديه بازيكنان حرفه اي فوتبال )FIFPRO( در نظر دارد برنامه اي 
را براي حفاظت از تيم هاي شركت كننده، بازيكنان، مقامات و هواداران فوتبال 
در مقابل توهين ها و سوءاس��تفاده هاي فضاي مج��ازي در جريان برگزاري 

تورنمنت هاي بين المللي به اجرا دربياورد. 
در تحقيق صورت گرفته از هوش مصنوعي براي بررسي 400 هزار پست منتشر 
شده در جريان برگزاري نيمه نهايي ها و فينال هاي يورو 2020 و جام ملت هاي 
آفريقا 2021 استفاده ش��ده است. بررسي ها نش��ان داد بيش از 50 درصد از 
بازيكنان حاضر در اين دو تورنمنت به نوعي با پيام هاي تبعيض آميز مواجه 
ش��ده اند. عجيب تر اينكه اكثر اين پيام ها توسط هموطنان آنها منتشر شده 
است! نتايج حاصل از اين تحقيق نشان مي دهد، پيام هاي نژادپرستانه 38درصد 
از اين توهين ها را تشكيل مي دهد. فيفا و اتحاديه بازيكنان حرفه اي فوتبال به 
زودي از يك سيستم ويژه تورنمنت هاي مردان و زنان رونمايي خواهد كرد، 
اين سيستم كاربراني راكه پست هايي حاوي مطالب نژادپرستانه و توهين آميز 
عليه بازيكنان منتشر كنند، شناسايي و از ديد ساير كاربران و فالوورهاي شان 
مخفي مي كند. البته اين پست ها براي كاربر اصلي قابل دسترس خواهد بود، اما 
هدف اين سيستم جلوگيري از بازتاب و ديده شدن پست هاي توهين آميز براي 
عموم كاربران فضاي مجازي است. ضمن اينكه از اين طريق كاربران متخلف با 

برخوردهاي قانوني نيز مواجه خواهند شد. 
رئيس فدراس��يون جهاني فوتبال برخورد قاطع با هرگونه توهين به جامعه 
فوتبال را وظيفه اين نهاد بين المللي خواند. جياني اينفانتينو با تأكيد براين 
مس��ئله گفت: »وظيفه ما حمايت از فوتبال اس��ت، حمايت از بازيكناني كه 
شادي و خوشحالي را در مستطيل س��بز به مردم هديه مي دهند. متأسفانه 
تعداد پست هاي حاوي پيام هاي تبعيض آميز در فضاي مجازي روبه افزايش 
اس��ت و اين پيام ها خطاب به بازيكنان، مربيان، مقامات برگزاري مسابقات 
و تيم ها منتشر مي شوند. اين مس��ائل همانند ساير موارد تبعيض آميز قطعاً 
جايي در فوتبال ندارن��د.« مقابله با اين موارد خواس��ته جدي فيفا اس��ت: 
»جام جهاني 2022 قطر و جام جهاني زنان 2023 استراليا و نيوزلند را در پيش 
داريم. فيفا و FIFPRO اهميت اين مسئله، نقش توهين و تبعيض در فوتبال 
را درك مي كنند. از اين رو رصد كردن فضاي مجازي را همچون رصد كردن 
تماشاگران در ورزشگاه ها را در دستور كار قرار داده اند. هدف مان اين است كه 
به جاي حرف زدن عمل كنيم. به همين خاطر براي پشت سرگذاشتن اين 

چالش مستقيماً وارد عمل شده ايم.«
بررسي و پايش فضاي مجازي فقط فوتبال را در مقابل پست هاي توهين آميز 
مورد حفاظت قرار نمي دهد، بلكه نكات مهمي را هم به نسل فعلي و آتي در 
فضاي مجازي آموزش مي دهد. با همكاري و حمايت همه جانبه انتظار داريم 
پلتفورم هاي رس��انه هاي اجتماعي نيز از ما حمايت كنند و براي حل چنين 
مشكلاتي با ما همسو ش��وند. در صورت تحقق همكاري و حمايت هاي لازم 
خواهيد ديد فوتبال علاوه بر بازيكنانش س��اير گروه هاي اجتماعي را نيز از 
توهين ها و تعرض هاي مجازي محافظت خواهد ك��رد. درحالي كه افزايش 
پست هاي توهين آميز شخصيت، خانواده و سلامت روان افراد را به شدت تحت 
تأثير قرار مي دهد.« ديويد آگانزو، رئيس اتحاديه بازيكنان حرفه اي فوتبال نيز 
صحبت هاي اينفانتيو را تأييد مي كند: »متأس��فانه سوءاستفاده آنلاين اين 
روزها به يك معضل اجتماعي تبديل ش��ده و ما نمي توانيم تأثيرات ناشي از 
توهين ها روي بازيكنان مان را ناديده بگيريم. فعاليت هاي خوبي در اين زمينه 
از سوي ما و فيفا انجام شده است. انجام تحقيقات و بررسي هاي بيشتر ضرورت 
دارد، اما اين بررسي ها بايد به اقدامي جدي در جهت پيشگيري و درمان اين 
موضوع منجر شود. خوشحاليم از اينكه فدراسيون جهاني فوتبال در اين مسير 

پيش قدم شده است.«
با شروع جام جهاني قطعاً هواداران تيم هاي مختلف نظرات خود در خصوص 
تيم محبوب خود و تيم هاي رقيب را از طريق ش��بكه هاي اجتماعي منتشر 
خواهند كرد. به همين خاطر از هم اكنون مي توان انتظار داش��ت در صورت 
بروز هرگونه اشتباه از سوي بازيكنان و مربيان تيم هاي مختلف چه پيام هاي 
عليه ش��ان منتش��ر خواهد ش��د. بايد ديد طرح جديد فيفا مي تواند جلوي 

بي فرهنگي و سوءاستفاده برخي افراد از فضاي مجازي را بگيرد يا نه. 
 

بلايي كه سوء مديريت و نگاه رنگي بر سر تيم هاي پايتخت آورد

فوتبال تهران ديگر فوتبال نيست 

بدرقه تكواندو با استعانت از امام هشتم 
تيم ملي تكواندو ايران با بدرقه خادمين امام هشتم )ع( راهي بيست و 
پنجمين دوره رقابت هاي قهرماني آسيا در بخش كيوروگي، هفتمين 
دوره در بخش پومس��ه و رقابت هاي آزاد كره جنوبي شد. با توجه به 
اينكه نام كاروان هوگوپوشان اعزامي ايران به مسابقات قهرماني آسيا 
از سوي رئيس فدراسيون مزين به نام امام هش��تم، ثامن الحجج )ع( 
ش��ده بود، مراس��م فوق ملي پوش��ان با حضور خادمين آن امام همام 
برگزار ش��د. همچنين خانواده  شهيد مير عيس��ي خاني براي بدرقه 
تكواندو كاران ايران در مراس��م بدرقه حاضر ش��ده و براي آنها دعاي 
خير و موفقيت كردند. خادمين بارگاه امام رضا )ع( كه پرچم حرم امام 
مهرباني ها را براي تبرك نزد كاروان اعزامي آورده بودند تا ملي پوشان 
را با دعاي خير هش��تمين اختر تابناك ايران براي حضور در قهرماني 

آسيا بدرقه كنند.

استقلال به دنبال هموطن كي روش
باشگاه استقلال با ريكاردو ساپينتو سرمربي پرتغالي كه سابقه عضويت 
در تيم ملي اين كشور را دارد، براي قبول هدايت اين تيم وارد مذاكره 
شده است. س��اپينتوي 49 س��اله هم اكنون س��رمربي تيم موريرنسه 
پرتغال اس��ت كه به ليگ پايين تر س��قوط كرده و 11 روز ديگر يعني 
30 ژوئن 2022 قراردادش تمام مي شود. او در 17 بازي هدايت موريرنسه 
را عهده دار بود. س��اپينتو پي��ش از اين س��رمربي تيم هايي همچون 
قاضيان تپ تركيه، واسكوداگاماي برزيل، ليس��بون و براگاي پرتغال، 
لژيا ورشوي لهستان و ستاره سرخ صربستان بود و تنها تيم آسيايي كه 
او هدايتش را برعهده داشت، الفاتح عربستان سعودي است. بايد ديد 
مذاكرات استقلال با اين مربي به عقد قرارداد منجر مي شود يا خير، هر 
چند خبرها از مذاكرات مثبت طرفين حكايت داش��ته و مذاكرات در 

مراحل پاياني قرار دارد.

گرايي استابلر را قهرمان كرد  روز طلايي 
پارا دوچرخه سواري ايران در هند

     خبر م��دال آوري 
ركابزنان ايران 
در رقبت هاي قهرماني آس��يا در هندوس��تان 
همچنان ادام��ه دارد. بع��د از طلايي كه بهروز 
فرزاد در همان نخستين روز برپايي اين رقابت ها 
در م��اده ي��ك كيلومت��ر انف��رادي بخ��ش 
پاراس��ايكلينگ كس��ب ش��د، اين بار نوبت به 
نماينده ه��اي اي��ران در ماده تعقيب��ي 4 هزار 
كيلومتر بود كه افتخ��ار آفريني كنند. مهدي 
محمدي و به��روز فرزاد، دو نماين��ده ايران در 

دومين روز از رقابت هاي پارادوچرخه س��واري 
پيست قهرماني آسيا بودند كه در ماده تعقيبي 
4 هزار متر مردان در بخش پارا س��ايكلينگ به 
مص��اف رقباي خ��ود رفتند ك��ه در پايان دور 
مقدماتي هر دو ركابزن ايران به فينال بازي ها 
راه يافتند تا مدالشان در اين رويداد قطعي شود. 
بدين ترتيب دو مدال ديگر به كارنامه ركابزنان 
ايران در هندوستان اضافه شد. يك طلا و نقره 
در بخش پارا سايكلينگ كه مجموع مدال هاي 

ايران در دو روز را به عدد سه برساند. 

فدراس��يون وزنه برداري با صدور 
اشرف رامين 

      بازتاب
حكم سرمربي گري براي سعيد 
علي حسيني نشان داد همچنان از 
مواضع��ش كوتاه نيام��ده و حاضر اس��ت با بي تفاوتي نس��بت به 
خواسته هاي پولادمردان معترض، آينده اين رشته المپيكي را به 
خطر بيندازد. تداوم مشكلات و كمبودهاي فراوان اردوهاي تيم ملي 
وزنه برداري به تعطيلي كشاند. درحالي كه شاگردان برخواه خود را 
براي حضور در بازي هاي كشورهاي اسلامي آماده مي كردند، شرايط 
بد حاكم بر اردوها كاسه صبر آنها را لبريز كرد. اعتصاب ملي پوشان و 
حمايت كادرفني با واكنش فدراس��يون همراه بود، تكذيب ادعاي 
معترضان، مطلوب خواندن شرايط تمرينات و انتخاب سرمربي جديد! 
علي حسيني انتخاب جديد علي مرادي است، كسي كه به عنوان 
رئيس، متهم اصلي بلبشوي وزنه برداري ايران محسوب مي شود و 
به  رغم همه انتقادها همچنان در مقابل استعفا مقاومت مي كند. رئيس 
پرحاشيه بااينكه بازنشسته شده است، ولي كماكان دودستي صندلي 
رياست را چس��بيده به اين اميد كه در انتخابات تيرماه فدراسيون 
جهاني در يكي از پست هاي رياست، دبيركلي، نايب رئيسي و هيئت 
رئيسه IWF رأي بياورد. به عقيده مرادي همه شرايط براي تمرين 

پولادمردان مهياست. به همين خاطر او با انتخاب سرمربي ديگر، 
شمشير را براي برخواه و ش��اگردان معترضش از رو بست. اگرچه 
علي حسيني اسامي جديد تيم ملي را اعلام كرده و تمرينات هم از 
24 خرداد در گرگان شروع شده است، ولي همين سرمربي جديد نيز 
تا حكمش را نگرفت در تمرينات حاضر نشد. سعيد علي حسيني از 
رفتن به گرگان سرباز زد تا اينكه ديروز حكم سرمربي گري اش را در 
فدراسيون از مرادي گرفت.  البته ملي پوشان ناراضي اخيراً با پولادگر 
معاون وزير جلسه اي برگزار كردند با اين مضمون كه شكايت شان را 
مستقيماً به گوش وزارت برسانند. هرچند هنوز خبر مثبتي از اين 
جلسه به بيرون درز نكرده  و نتيجه اي براي تيم ملي نداشته است، 
ولي شنيده مي ش��ود وزارتي ها نيز پشت مرادي را خالي كرده و 
اميدوارند بدون دردسر با استعفاي رئيس پرحاشيه اوضاع آرام 
شود. وزنه برداري به هواي تازه نياز دارد. مدت ها است كه مرادي 
با شيوه مديريتي اش اين رشته را با چالش هاي زياد مواجه ساخته 
و هر بار نيز با اظهارنظرهاي عجيب جواب منتقدان را داده است. 
پرواضح است تنها راه باقي مانده براي نجات وزنه برداري استعفاي 
علي مرادي است، در غير اين صورت بايد منتظر سقوط آزاد اين 

رشته در عرصه بين المللي باشيم. 

پولادمردان شاكي هستند، سمت علي حسيني رسمي شد

 امضاي حكم سرمربي
خط ونشان جديد مرادي

يكي از لحظات به 
شميم رضوان 

    چهره
و  يادماندن��ي 
فراموش نشدني 
يك شنبه شب در ورزشگاه ام پي  اچ لودويگزبورگ 
آلمان بي شك درس��ت زماني بود كه محمد رضا 
گرايي، ستاره تيم ملي كشتي فرنگي ايران بعد از 
يك مبارزه نفس گي��ر و هيجان انگي��ز با دارنده 
سه مدال طلاي جهان و برنز المپيك، دست فرانك 
استابلر را بالا برد تا كشتي گير مطرح ژرمن ها با 
شادماني از بدرقه باشكوهش بگويد: » برنز المپيك 
حالا طلا شد. « گرايي در يك چهارم نهايي المپيك 
توكيو بعد از تساوي 5- 5 به دليل دريافت امتياز 
آخر با كنار زدن استابلر راهي نيمه نهايي شده بود 

و حالا بعد از 9 ماه، آن دو يك بار ديگر روي تشك 
برابر يك ديگر به مبارزه ايستادند. آلمان ها مراسم 
ويژه اي براي خداحافظي يكي از كش��تي گيران 
مطرح خود ترتيب داده بودند. دعوت از قهرمانان 
مطرح كشتي از سرتاسر جهان از جمله لوپز، قول 
كوبايي و ترتيب دادن 10 كشتي دوستانه. مبارزه 
آخر اما به گرايي رسيد تا دوبنده پوش فرنگي كار 
ايران بعد از شكستي نمادين، دست اين كشتي گير 
را در آخرين مبارزه اش روي تشك، مقابل ديدگاه 
4هزارو300 تماشاگر حاضر در سالن بالا برده و 
آنچه را اين كشتي گير مي خواست، محقق كند: 
»براي من مهم بود كه با يك رويداد جالب ثابت 

كنم كه ورزش ما چقدر زيباست«.

 با تغيير اسكوچيچ 
نمي توان ضعف ها را پنهان كرد 

موافقان بركناري اسكوچيچ از سرمربيگري 
تيم ملي فوتبال قبل ازجام جهاني دنبال يك 
راهكار كوتاه مدت براي س��ازماندهي بهتر 
تيم ملي هستند و كسي به هدف بلند مدت 
فكر نمي كند. فرض كنيد سرمربي كنوني 
را تغيير دهن��د. در فوتبالي كه س��اختار، 
تجهيزات و س��اختمان ندارد، طبعاً تغيير 
سرمربي نمي تواند پيشرفتي به دنبال داشته 
باشد. مديران مختلفي در فوتبال بودند و هر 
گاه به جام جهاني رفتيم فكر كردند، فوتبال ما هيچ مش��كلي ندارد. تنها 
كشوري در آس��يا هستيم كه سيس��تم VAR نداريم و ورزشگاه ملي ما 
شماره گذاري نشده است. تغيير يا ابقاي اسكوچيچ بلامانع است. اما آدرس 
اشتباه مي دهيم. با تغيير يك فرد، صاحب سازمان و تشكيلات نمي شويم. 
نمي توانيم بازي دوستانه برگزار كنيم. حالا اگر تصور بر اين است كه اگر 
اسكوچيچ برود و كس��ي را به جاي او بياورند اوضاع درست مي شود، پس 
اين كار را بكنند. بايد عميق تر به مش��كلات فوتبال ايران نگاه كرد. اصلًا 
او را كنار بگذارند، اما با اين كار ه��م راه به جايي نمي بريم. بايد به ديدگاه 
چندصدايي در جامعه احترام گذاش��ت. هر كسي ديدگاه خود را بگويد و 
از دل اين ديدگاه ها به يك نتيجه مطلوب برسيم كه براي فوتبال ما مفيد 
باشد. همواره مي توانيم به موفقيت مقطعي برسيم، ولي به پيروزي پايدار 
نمي رسيم. از بس كه از كلمه ساختار اس��تفاده كرديم، نخ نما شده است. 
اين مسائل، مثنوي هفتاد من كاغذ اس��ت. اگر اسكوچيچ را تغيير دهيم، 
نمي توانيم ضعف ها را پنهان كنيم. با انداختن توپ در زمين سرمربي چيزي 
عايد فوتبال ما نمي شود. بايد آرزويمان اين باشد كه فوتبال مان صاحب 
تشكيلات شود. برد و باخت از راه مي رسد. فوتبال ما از انگلستان و ايتاليا 
جلوتر كه نيست. آيا بعد از حذف ايتاليا، ساختار فوتبال اين كشور ويران 

شد؟ خير، دوباره معايب را برطرف مي كنند و باز مي گردند. 

 مقاومت سؤال برانگيز 
مقابل شفاف سازي 

درس��ت در روزهايي كه هم��ه نگاه ها معط��وف به نق��ل و انتقالات 
باشگاه هاست و اخبار مربوط به عقد قراردادهاي نجومي با بازيكنان و 
مربيان، يك اظهار نظر بار ديگر سازمان ليگ را بر سرزبان ها مي اندازد. 
يكي از بخش هاي پر حاشيه فدراسيون فوتبال كه سال ها است به رغم 
فشارهاي مردمي و رسانه اي زير بار شفاف سازي نرفته و هيچ كس به 
درس��تي در جريان داس��تان هاي پر رمز و راز مالي آن نيست. اين كه 
برچه اساسي براي درآمدزايي از قبال تبليغات محيطي اقدام به عقد 
قرارداد مي كند و چه رقمي به جيب مي زند ك��ه هيچ رقمه حاضر به 
تقسيم مسالمت آميز درآمدهاي خود با باشگاه هاي فوتبال و پرداخت 

حق واقعي آنها از تبليغات اطراف زمين نيست!
فصل گذشته بود كه اس��تقلال پا در يك كفش كرد كه شخصاً قصد 
پيگيري اين داس��تان و درآمد زاي��ي از تبليغات محيط��ي را دارد و 
پرسپوليس نيز دنباله رو آن، سازمان ليگ را براي دريافت حق طبيعي 
خود تحت فشار قرار دادند و نمي توان گفت موفق هم نبودند، اما نرمش 
سازمان ليگ تنها مقابل سرخابي هاي پايتخت بود، نه بيشتر. تيم هايي 
كه مي توانس��تند با اصرار و سماجت كار دس��ت آقايان در اين حوزه 
بدهند كه دست آخر باعث ايجاد تفاهماتي في مابين شد. با اين وجود 
اما نه فقط هيچ گونه شفاف س��ازي در كار نبود كه اين شرايط به رغم 

تلاش بسيار براي ساير تيم ها مهيا نشد. 
اما دست گذاشتن روي نقطه ضعف س��ازمان ليگ باعث شده است تا 
مدير بازاريابي س��ازمان ليگ خواهان حض��ور برخي منتقدان خاص 
براي ديدن قراردادهاي بسته شده در اين سازمان شود، اما مسئله اين 
است كه نه يكي دو منتقد خاص كه همه افراد جامعه حق كسب اطلاع 
در اين زمينه را دارند و بايد بدانند در سازمان ليگ چه خبر است كه 
آقايان براي حضور در آن و گرفتن پرونده تبليغات محيطي اين گونه 
سر و دست مي ش��كنند. البته هر از گاهي آقايان براي تلطيف اوضاع 
هم كه شده مدعي مي شوند بخش بازاريابي سازمان ليگ از حضور و 
مطالعه عملكردش توسط افراد سالم وسينه سوخته فوتبال كه دنبال 
توسعه و شكوفايي آن هستند با جديت استقبال مي كند، اما كيست كه 
نداند اين تعارفي بيش نيست كه اگر غير از اين بود مديرعامل استقلال 
با آن همه تجربه و آگاهي به امور براي دس��ت گرفتن حق تيمش در 
مصاف هاي خانگي با س��ازمان ليگ سرشاخ نمي شد و همكاري ها در 
اين زمينه بايد در همان وهله نخس��ت به سادگي هرچه تمام تر ايجاد 

مي شد. اما آيا به راستي اين گونه بود ؟
بحث اما پيچيده تر از اين حرف ها است. مس��ئله نه مشاركت در اين 
راستا براي كسب درآمد يا گرفتن حق باشگاه ها، كه شفاف سازي در 
خصوص قراردادهاي بسته شده است و ماحصل آن كه طي همه اين 
سال ها باوجود مطالبه گري رسانه ها و مردم هنوز مقهور مانده و راه به 
جايي نبرده است. البته ابهامات سازمان ليگ تنها به پرونده تبليغات 
محيطي سازمان ليگ محدود نمي ش��ود و بسيار فراتر از اين حرف ها 
است. با اين وجود اما با توجه به گردش مالي بالاي تبليغات محيطي، 
اين مورد خاص طي س��ال هاي اخير بيش از ديگر موارد مورد توجه و 
پرسش قرار گرفته اس��ت. خصوصاً كه برخلاف اعداد و ارقام پايين و 
پرتي كه س��ازمان ليگ هر از چندگاهي از نتيج��ه درآمدزايي هايش 
در اين زمين��ه مي گفت با آنچ��ه امثال آجرلو براي به دس��ت گرفتن 
آن مطرح مي كردند، فاصله اي از زمين تا به آس��مان داش��ت. تفاوت 
فاحشي كه اين سؤال را مطرح مي كرد كه چرا باش��گاه ها بايد تا اين 
اندازه مش��كل مالي داش��ته باش��ند، وقتي مي توانند درآمد خوبي از 
تبليغات محيطي داشته باش��ند. درآمدي كه يكي از عمده گله هاي 
باشگاه ها عدم س��هيم بودن در آن بوده اس��ت. گله هايي كه اما هرگز 
راه به جايي نبرد كه بتواند منجر به شفاف س��ازي، حداقل در همين 
يك مورد خاص ش��ود. حال آنكه عدم نظارت در اين خصوص و عدم 
شفاف سازي در زمينه درآمدزايي هاي س��ازمان ليگ به خصوص در 
زمينه تبليغ��ات محيطي مي تواند باعث ايجاد فس��اد ش��ود. هرچند 
كه اين مس��ئله تنها به س��ازمان ليگ برنمي گردد و ع��دم نظارت و 
شفاف سازي در هر ارگاني مي تواند زمينه س��از فساد باشد و سازمان 
ليگ هم در اين خصوص مس��تثني نيس��ت، اما چرا س��ازمان ليگ 
 هرگز زير بار شفاف س��ازي نمي رود؟ مگر نه اينكه آنكه حسابش پاك 

از معامله چه باك؟

امير حاج رضايي

ديلي ميل


